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Les zones de baixes emissions
(ZBE), una mesura destinada a
reduir el trànsit dels vehicles
més contaminants pels nuclis ur-
bans, s’estenen pel Delta. Sant
Boi, Viladecans, el Prat i Gavà
posaran en marxa les seves ZBE
a partir del juliol, seguint la mú-
sica que marca l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB), que
les coordina. 

Per tant, a partir de l’estiu, els
vehicles que no tenen cap etiqueta
ambiental de la Direcció General
de Trànsit (DGT) tindran res-
tringida la circulació en l’àmbit
que delimiten les ZBE els dies la-
borables de set del matí a vuit de
la tarda. Així i tot, les sancions als
vehicles que se saltin aquesta

normativa no es començaran a
imposar fins al setembre. 

D’aquesta manera, el Delta
s’equipara a Barcelona i les ciu-
tats del seu entorn, on ja fa uns
anys que funciona la ZBE de les
Rondes, tot i que no sense polè-
mica. Sense anar més lluny, el

Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya, primer, i el Tribunal
Suprem, el novembre passat,
van tombar la mesura per defi-
ciències en la seva elaboració.
Malgrat que la norma es va adap-
tar i continua vigent, alguns mu-
nicipis han mostrat dubtes res-

pecte de la manera d’aplicar-la i
reclamen garanties jurídiques. És
el cas de Castelldefels, on, a ho-
res d’ara, encara no hi ha cap data
d’inici de la ZBE.

Amb tot, les altres quatre
ciutats del Delta ja estan prepa-
rades per posar en marxa la
ZBE a tota la seva trama urbana,
excepte en zones de polígons
industrials i al Parc Agrari. Les
ZBE estaran degudament se-
nyalitzades a cada ciutat i con-
trolades per càmeres fixes. A
més, es garantirà el compliment
de les restriccions amb un parell
de cotxes de l’AMB que circula-
ran pels diferents municipis de
la zona per detectar vehicles que
incompleixin la norma. 

Des de les quatre ciutats des-
taquen els beneficis en la salut
que tenen les ZBE i recorden que
s’estan implementant mesures si-
milars a ciutats d’arreu del món.

MOBILITAT4L’única incòg-
nita relacionada amb la im-
plantació de les zones de bai-
xes emissions (ZBE) al Delta
és Castelldefels. I és que sem-
bla que la ciutat no posarà en
marxa la mesura aquest estiu,
tal com faran els municipis ve-
ïns. Fonts municipals han ex-
plicat a Línia Mar que l’A-
juntament castelldefelenc no
contempla cap data d’inici de
la ZBE i es remeten al comu-
nicat que van fer públic l’11 de
març, on s’anunciava la crea-
ció d’una comissió per analit-
zar les afectacions que la me-
sura tindrà a la ciutat. Sota el
nom de Comissió per a l’aire
net i sostenible de Castellde-
fels (AIRECAST), aquest or-
ganisme tindrà l’encàrrec d’a-
nalitzar l’impacte que la ZBE
tindrà a la ciutat.

L’objectiu del govern de
Castelldefels és blindar-se da-

vant situacions com la que va
viure la ZBE de Barcelona,
tombada als tribunals. A més,
l’alcalde, Manuel Reyes, argu-
menta que la comissió es crea
per “escoltar tothom i buscar
la millor solució per als veïns”. 

Si bé és cert que la postu-
ra de Reyes no és tan explíci-
ta com la del seu company de
partit (PP) i alcalde de Bada-
lona, Xavier García Albiol,
que ha ajornat tres anys l’ini-
ci de la ZBE, el batlle castell-
defelenc mostra preferència
per mesures diferents, com
sancionar els avions més con-
taminants o soterrar les grans
autovies per reduir la pol·lu-
ció del trànsit, abans que mul-
tar els veïns que no poden re-
novar els seus vehicles. “És
necessari avançar en la qua-
litat de l’aire, però sense cas-
tigar els que tenen menys re-
cursos”, defensa Reyes.

Castelldefels, un cas a part: 
no té data per a la seva ZBE

Els polígons industrials
i el Parc Agrari queden
fora de les zones 
de baixes emissions
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Els nuclis urbans queden afectats per les noves zones de baixes emissions. Foto: Arxiu

Semàfor vermell a la pol·lució
» Sant Boi, Viladecans, Gavà i el Prat posaran en marxa les seves zones de baixes emissions el juliol
» Castelldefels és l’única ciutat que no posa cap data d’inici i demana temps per estudiar la mesura

F. J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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El president de l’Ar-
gentina s'apuja el sou

gairebé un 50% enmig
de les retallades i recula arran de la po-
lèmica. L'extrema dreta mai és la solu-
ció de res! Es digui Javier Milei, Santiago
Abascal o Sílvia Orriols. Es presenten
com els salva pàtries, però només es
volen salvar ells. 

Tuits en paper
Aquí es
piula

Amb motiu del dia de
la mare, Kensington Pa-

lace publica una foto de
Kate Middleton amb els seus fills, des-
prés de 2 mesos d'absència per una
operació abdominal. Es tracta d’una
foto manipulada que ha obligat la
princesa de Gal·les a demanar discul-
pes públicament.

@PoliticayModa

Després de dos anys
d’entrenament, es gra-

dua a la NASA la primera
dona àrab astronauta. Nora al-Ma-
trooshi, dels Emirats Àrabs, podria ser
una de les primeres dones a trepitjar la
Lluna. Curiosament, per la seva fe mu-
sulmana porta un hijab dins del seu
vestit espacial.

Quina alegria, per fi
plou! I ho fa lentament,

perquè la terra tingui
temps d’empapar-se, d’aprofitar cada
gota... Sembla que si la pagesia cata-
lana crida unida, fins i tot els que estan
a dalt també ens escolten! Ara només
falta que ens escoltin des de la Gene-
ralitat...

@immaps@rodolfoasar@ferrer_marc

Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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Plantacions de marihuana al subsol i 12 
detinguts: cop dels Mossos als clans del Prat1

2
Dos clans familiars acaben 
a trets davant dels jutjats del Prat

Desactivada l’alerta per una 
fuita radioactiva a l’aeroport del Prat

Caos a la torre de control del Prat: 
un dron obliga a cancel·lar tots els vols

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

Un inversor xinès salva del 
tancament l’escola Teide de Viladecans

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@GabrielFerDiaz: 1.500 milions de musul-
mans al món comencen avui a celebrar el
Ramadà. Al nostre país, milers de ciutadans
viuen aquesta festa amb intensitat.

@isabelsd99: Fa 20 anys dels atemptats de
l'11M. No ho oblidem. Ni les víctimes, ni la
solidaritat d'una ciutadania trencada pel
dolor ni les mentides del govern d'Aznar.

#11M

@CapitAnna: Després de 8 nominacions,
Christopher Nolan finalment s'emporta
l’Oscar a Millor Direcció i Oppenheimer ar-
rasa amb tot, amb set guardons.

#Oscars2024 #Ramadà

Safata d’entrada

Recentment, s’ha publicat
en aquest mitjà una carta
del vicepresident de la So-

cietat Internacional de Geologia i
Mineria sobre el futur del Museu
de Geologia del Seminari de Bar-
celona. Desconeixem d’on proce-
deix la informació que ha originat
la carta. En tot cas, no és cert que
l’Arquebisbat de Barcelona vulgui
“treure’s del damunt” un museu
amb 150 anys d’història, que ha
realitzat una valuosa labor cien-
tífica i que conserva unes col·lec-
cions de gran transcendència en
la geologia de Catalunya i un re-
coneixement internacional.

Resposta a David Rabadà
per Javier Osés (administrador del Seminari Conciliar de Barcelona)

El Seminari Conciliar de
Barcelona, a la vista que el
model actual que regula l’ac-
tuació del Museu Geològic ha
quedat desfasat en el temps i
lluny de la realitat de la insti-
tució i de la societat a la qual
ha de prestar servei, ha obert,
conjuntament amb el Secre-
tariat de Patrimoni Cultural de
l’Arquebisbat i les adminis-

tracions competents, un es-
tudi per analitzar com es po-
den posar en valor les col·lec-
cions i l’activitat científica i de
difusió cultural d’aquest mu-
seu, que mereix un reconei-
xement més gran que el que té
actualment.

És un procés que requerirà
diàleg i temps abans de pren-
dre les decisions oportunes.
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Els semàfors

El CAP El Castell, ubicat a
Castelldefels, ha posat en marxa
un nou servei d’atenció mèdica
a la menopausa, una etapa de la
vida de les dones que continua
sent un tabú. El projecte és

pioner i ofereix xerrades i tallers
de salut. Es va estrenar pel 8M.

pàgina 8CAP Castell

La vermuteria del Prat 
Cal Pere Tarrida celebra 
100 anys. La regenta la 

tercera generació de la família
fundadora, i ha esdevingut 
un punt de trobada per als

pratencs i els amants del vermut
i el vi d’arreu de la metròpoli.

pàgina 15Cal Pere Tarrida

La Fundació Antoni Tàpies 
i l’Ajuntament de Sant Boi han
sumat esforços per reivindicar la
figura de l’artista i la seva estreta
relació amb la ciutat, en el marc
del centenari del naixement de
Tàpies, que va llegar diverses

obres al municipi. 
pàgina 16Fundació Tàpies
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NLes millors
perles

Una dona d’un poble de Gal·les, mentre esperava a la porta
de l'establiment on treballa, va quedar enganxada a la

persiana. Quan va pujar, va quedar suspesa a l'aire durant uns
minuts. Sort que l’amo de la botiga va sortir a rescatar-la.

Una jove espanyola s’ha fet viral a TikTok en ensenyar
com és un Ikea a la Xina. Lluny dels establiments

d’aquí, la gent s’hi sent com a casa i s’estira als sofàs i als
llits per dormir, veu la tele i fins i tot hi teletreballa.

El català ha arribat fins als trens de Rodalies de Màlaga i hadeixat atònits tots els usuaris del servei. Per un error, durant
dos dies seguits la informació de les pantalles ha estat sortint
en català.

Un repartidor de menjar a domicili va anar a un pis a fer
una entrega, però no va poder aguantar-se les seves

necessitats i va fer-les en una zona comuna de l’edifici. En
cap moment va pensar que hi havia una càmera gravant-lo.

LA FOTOAlbert Hernàndez/ACN

Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres
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@ChicaSobresalto: És molt important
aprendre a dir que no, però també és im-
portant que molta gent aprengui que els
ho diguin...

@AlexHinojo: Avui, el quiosquer m’ha dit
que darrerament hi ha un repunt de
venda de diaris... però és per les calçota-
des dels caps de setmana.

@perfernemel: Gent que ha cursat l'ESO
i un CFGM a Catalunya i els costa enten-
dre't en català. De debò que no sé com
ens en sortirem.

Flaixos

 La lupa

Viatjar amb les línies de Rodalies de Renfe és un
dels grans maldecaps i malsons per als milers
d’usuaris d’aquest mitjà de transport. Ara tam-
bé és al centre del debat polític, després que el

govern central i la Generalitat n’hagin acordat el traspàs
i comencin un llarg camí de tràmits fins a fer efectiva la
transferència. Que ningú es pensi, però, que amb el tras-
pàs n’hi ha prou per arreglar els problemes, malgrat que
la Generalitat compti amb un operador, Ferrocarrils, prou
solvent en la gestió ferroviària. El problema de Rodalies
no és d’operador, és d’infraestructura, i fins que no s’ar-
reglin les mancances continuarà.

Les línies de Rodalies a Catalunya mouen uns 400.000
passatgers diaris, que pateixen contínues incidències que
provoquen retards gairebé quatre de cada cinc dies, segons
explica Mònica Peinado, periodista especialitzada en in-
fraestructures, en un magnífic article a la revista Eines. L’o-
rigen dels problemes és la manca d’inversions des dels anys
90. Les darreres es van fer sota la presidència de Mercè Sala,
que va dirigir la companyia entre 1991 i 1996. Des d’ales-
hores, tots els plans d’inversions han tingut una execució
mínima. Cap ha superat el 35%. I és així perquè, durant
tots aquests anys, la prioritat ha estat l’alta velocitat, i això
ha castigat Rodalies durant les darreres dècades.

El traspàs no serà fàcil. Primer perquè és fruit d’una
urgència generada per la necessitat que Esquerra donés
suport a la investidura de Pedro Sánchez. El primer que
s’haurà de fer és, doncs, blindar políticament el traspàs,
perquè canvis de conjuntura i majories a Espanya i Ca-
talunya no el desmuntin. L’acord entre socialistes i re-
publicans no és ben vist per tothom i està lluny de tenir
unanimitat. Després caldrà posar-se d’acord en allò que
es traspassa. Sobre els trens no hi ha dubtes, però sí amb
les vies, ja que només es contempla transferir els trams
de les línies R1, R2 i R3 que no comparteixin via amb al-
tres serveis. És a dir, per cobrir tot el servei, els combois
de Rodalies –de futura titularitat de la Generalitat– hau-
ran de circular en molts casos per vies d’Adif, titular de
les infraestructures ferroviàries des del 2005, quan es va
fer efectiva la separació amb l’operador Renfe segons els
plans liberalitzadors de la Unió Europea. Això voldrà dir
posar-se d’acord en les tandes, que és l’equivalent als slots
aeris, per entendre’ns.

De moment, s’ha decidit la creació d’una companyia
mixta entre les dues administracions que serà el futur ope-
rador: la Renfe catalana. Un es pot preguntar per què no
se’n fa càrrec directament Ferrocarrils. Una de les raons de
més pes és que els treballadors puguin mantenir els drets
conquerits al llarg de la història pels sindicats de Renfe. La
nova companyia, que ha d’aportar part dels actius de Ren-
fe al nou servei, està previst que se subrogui també part de
la plantilla amb totes les seves condicions laborals. L’em-
presa mixta serà el primer punt de trobada de les dues ad-

ministracions i el lloc on d’inici s’hauran de superar les dis-
funcions que vagin apareixent, que sens dubte n’hi haurà.

Aquesta nova companyia no tindrà gaires anys per ge-
nerar confiança com a operador. S’ha de tenir en comp-
te que Europa preveu la liberalització del servei ferroviari
de Rodalies el 2033, i aleshores qualsevol companyia po-
drà optar-hi. La futura empresa mixta haurà de tenir la
musculatura i experiència acumulada per ser imbatible
en els concursos davant de qualsevol competidor. Si no,
haurem fet un molt mal negoci.

De moment, però, no és previsible que les contínues
incidències gairebé diàries en el servei desapareguin. Du-
rant el 2022 se’n van registrar en 284 dies. Van provo-
car la cancel·lació de prop de 2.000 trens i retards a més
de 17.600 combois, un 5% del total. Aquesta dimensió d’in-
cidències és inadmissible en un servei vital per a la mo-
bilitat a la regió metropolitana.

És cert que en aquests moments el ritme d’inversions és
més que acceptable. El ministeri va posar en marxa el 2020
un pla inversor que fins al 2030 preveu més de 6.300 mi-
lions d’euros. Bona part d’aquestes actuacions ja estaven con-
templades al pla del 2008, fet que prova un retard d’alme-
nys una dècada en la posada al dia de les infraestructures.
L’actual pla té dos períodes. El primer arriba fins al 2025, mo-
ment en què s’han d’haver invertit 4.600 milions a Rodalies,
i 1.700 més fins al 2020. A 31 d’agost del 2023 s’havien ad-
judicat obres per valor de 3.356 milions, gairebé la meitat del
previst, segons Peinado. L’execució ja supera els 1.000 mi-
lions. Per fi sembla que Rodalies recupera els anys perduts.

Les millores també inclouen una inversió de 858 mi-
lions en nous trens que substitueixin l’envellida flota ac-
tual, cosa que incrementa també el nombre d’avaries. Els
nous trens –la darrera compra es remunta al 2007– se-
ran més moderns, accessibles i amb un 20% més de pla-
ces. Rodalies incrementarà així el nombre de combois, que
passaran de 270 a 300.

El passat 19 de febrer va tenir lloc la primera reunió
de la comissió política que ha de canalitzar el traspàs i es
van crear els grups de treball tècnics que han de trobar
les solucions als diferents desajustos que vagin sortint. Per
exemple, un de cabdal: amb quina electricitat funciona-
ran les catenàries dels trams de via que es traspassin a la
Generalitat? S’haurà d’arribar a un acord amb Adif, que
és qui adquireix l’electricitat a l’engròs a les energètiques
i després la revèn als diferents operadors. És clar que la
nova companyia autonòmica podria comprar la seva prò-
pia electricitat i construir la infraestructura per fer-la ar-
ribar als trams de via de la seva titularitat, però és més ba-
rata i eficient la primera opció.

Sembla una tonteria, però aquesta i altres qüestions
s’hauran de resoldre amb sintonia entre les diferents
parts. I més val que sigui així. El contrari anirà, com sem-
pre, contra l’usuari.

Que ningú es pensi 
que amb el traspàs 

n’hi ha prou per arreglar
els problemes, 

malgrat que la Generalitat
compti amb un operador,
Ferrocarrils, prou solvent

en la gestió ferroviària. 
El problema de Rodalies

no és d’operador, 
és d’infraestructura,

i fins que no s’arreglin 
les mancances 

continuarà

“
“

per Xavi Casinos

Renfe, un traspàs llarg i gens fàcil
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SALUT4Amb una primera xer-
rada celebrada el Dia Interna-
cional de la Dona, aquest mes de
març s’ha posat en marxa l’Es-
cola de Salut de la Dona, un nou
servei integral d’atenció mèdica
dedicat a tot allò relacionat amb
l’etapa vital femenina de la me-
nopausa. El nou servei, que s’ub-
ica al Centre d’Atenció Primària
(CAP) El Castell, inclou sessions
monogràfiques dedicades a la se-
xualitat, la nutrició, la psicologia,
el benestar emocional, l’activitat
física, els hàbits o la higiene de
la son en aquesta etapa de la vida
de les dones.

El projecte, pioner a la po-
blació, pretén trencar els tabús
sobre aquest tema i fer difusió
entre el conjunt de la població
sobre el funcionament del cicle
hormonal femení i la seva influ-
ència en diferents aspectes rela-
cionats amb la salut. Es divideix
en dues grans etapes: la que in-
clou el cicle menstrual i el mo-
ment previ a la desaparició del
cicle menstrual, anomenat pre-
menopausa, i el posterior o la
menopausa pròpiament dita. 

El contingut se centra en
l’autocura durant les diferents fa-
ses del cicle menstrual i abans i
després de la menopausa, tenint
en compte l’alimentació, tècni-
ques de fisioteràpia més ade-
quades en cada moment, altres
hàbits saludables com la higiene
dental o de la son, la sexualitat
i el benestar emocional.

PROJECTE INNOVADOR
Segons Ana Canales, nutricio-
nista del CAP El Castell, la idea
ha sorgit d’un grup de dones pro-
fessionals del centre que han

detectat un gran desconeixe-
ment de les seves pacients sobre
tot allò relacionat amb la salut
hormonal femenina, des del ci-
cle menstrual fins a la meno-
pausa. En aquest mateix sentit,
les sanitàries de l’equip d’aten-
ció primària del centre han de-
clarat que és un projecte en el
qual han posat “molta il·lusió” i
que creuen que “pot ser molt in-
teressant i innovador”. 

“Sembla que quan arribes a
la menopausa tot és normal i que
no et pots queixar de res, però hi
ha coses que no són normals i
que s’han de prevenir i d’altres
que sí que ho són, però que es
poden intentar canviar o sua-
vitzar perquè hi ha eines per fer-
ho”, apunta Canales. “Encara
que sembli mentida el cicle
menstrual i la menopausa encara
són temes tabú i aquí volem do-
nar eines a les dones per afron-
tar-los”, afegeix Canales.

Amb l’objectiu de resoldre
aquesta mancança històrica de
la medicina, que tradicional-
ment només ha estudiat el cos
de l’home, l’equip de professio-
nals que ha impulsat el projec-
te vol donar a conèixer com es

comporta el cos de la dona te-
nint en compte el cicle mens-
trual. Aquest comportament,
segons les sanitàries que im-
pulsen el programa, és diferent
del de l’home en molts aspectes,
també en el desenvolupament
de certes malalties.

Per tal de resoldre dubtes i
pal·liar el desconeixement ge-
neral de la majoria de la pobla-
ció femenina, a l’Escola de Salut
de la Dona es vol fer pedagogia
sobre l’alimentació, la sexualitat
o el benestar emocional durant
les diferents etapes vitals feme-
nines, entre d’altres.

Al llarg de l’any hi ha previs-
tes un total de 15 xerrades o ses-
sions, dirigides per llevadores,
dietistes, fisioterapeutes, higie-
nistes dentals, infermeres i re-
ferents de benestar emocional i
comunitària. El tema de la me-
nopausa també va ser l’eix d’u-
na trobada celebrada a Espai Lí-
nia el mes de gener, organitza-
da per la Fundació Irla i amb la
presència de la consellera d’I-
gualtat i Feminismes de la Ge-
neralitat, Tània Verge, així com
de l’experta Carme Catalán i
l’escriptora Clara Selva. 

Primera sessió del nou servei d’atenció mèdica. Foto: Àlex Recolons / ACN

Neix un servei pioner per a la
menopausa: “És un tema tabú” 
» El programa inclou sessions sobre la salut en aquesta etapa vital
» L’Escola de Salut de la Dona s’inaugura el 8M al CAP El Castell

Suspenen les tramitacions 
de nous locals de restauració

RESTAURACIÓ4 La Junta de
Govern local ha decidit suspen-
dre temporalment -en concret,
durant un any- la tramitació de
noves llicències per a l’obertura
de nous locals dedicats a la res-
tauració i a l’oci. 

Amb aquesta mesura, que
afecta les noves obertures de
bars, restaurants, cafeteries,
forns de pa amb degustació i res-
taurants musicals, entre altres,
l’administració municipal té com
a objectiu regular determinats
usos i equilibrar les activitats de
comerç i serveis al centre de la

ciutat. La suspensió va entrar en
vigor el 22 de febrer i afecta les
tramitacions presentades a par-
tir d'aquell dia que es trobin
pendents de resolució i que no
puguin entendre’s estimades
per silenci administratiu. Tam-
bé inclou les que hagin caducat
i noves sol·licituds presentades
per a l’autorització municipal
d’obra d’edificació.

Segons l’alcalde de Castell-
defels, Manuel Reyes, l'objectiu
de la suspensió és “poder equi-
librar els serveis existents als di-
ferents barris de la ciutat”. 

Castelldefels fa un salt 
en la gestió de l’enllumenat

SERVEIS4L’Ajuntament de Cas-
telldefels ha anunciat una nova
fase de millora tecnològica re-
lativa a la il·luminació exterior
de la ciutat, que consisteix en la
instal·lació de nous sistemes de
telegestió. 

Aquest sistema permet fer
una gestió molt més efectiva de
l’enllumenat dels carrers, ja que
és capaç de detectar avaries, es-
tablir un control dels consums de
la població i adaptar els horaris
d’encesa i apagada de les llumi-
nàries a la via pública, entre al-
tres funcions. 

Aquest nou salt tecnològic,
que arriba després de la substi-
tució massiva de lluminàries a
tecnologia LED, fa possible un
estalvi de llum encara més gran,
perquè permet detectar els dies
foscos i donar servei de l’enllu-
menat durant més temps, així
com incrementar els minuts
d’estalvi amb l’endarreriment
de la connexió de la llum o l’a-
vançament de la desconnexió.

La previsió és que el nou
sistema estigui en funcionament
al llarg del pròxim estiu, segons
fonts municipals. 

Una terrassa de la ciutat. Foto: Ajuntament

Tecnologia | Premi a la creació de vídeos per a joves
Els alumnes de 4t d’ESO de l’Institut Josep Lluís Sert Cristina Rodríguez i Arnau Ordóñez
han guanyat un dels premis del concurs ‘Reimagina’t, certamen que fomenta la creació i
difusió de vídeos realitzats per joves. Ho han fet amb el vídeo Qualsevol cos, es respecta. 
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Els 3,2 milions reservats 
per al tercer CAP, en l’aire

SANITAT4Els pressupostos de la
Generalitat que van pactar ERC
i PSC tenien previst reservar
3,2 milions d’euros per a l’inici
de la construcció del tercer CAP
de la ciutat. Es tracta d’una in-
versió que, tanmateix, queda en
l’aire després que el Govern hagi
convocat eleccions anticipades al
Parlament per la manca d’a-
cord per aprovar els comptes.

Amb tot, l’edifici s’aixecarà en
un solar a Can Ribes, en una par-
cel·la que ha cedit l’Ajuntament
al Govern de 5.300 metres qua-
drats. L’ambulatori en si tindrà

3.800 metres quadrats en dues
plantes i una de soterrània amb
accés directes des del carrer.
Ara bé, la ubicació del CAP no
convenç els col·lectius ecologis-
tes, que en més d’una ocasió han
titllat aquesta obra “d’atemptat
contra el medi ambient”. En
aquest sentit, la plataforma No
al Pla de Ponent considera que
la construcció de l’ambulatori
afectaria el bosc del Calamot. 

Per altra banda, la Generali-
tat també tenia previst destinar
12 milions per acabar la millora
de l’hospital de Viladecans.

Ajuts públics per retirar
l’amiant a edificis privats

HABITATGE4L’Ajuntament, a
instàncies d’una petició d’ERC
al Ple del febrer, ha portat a ter-
me una acció comunicativa per
informar els veïns sobre els pe-
rills de l’amiant i sobre els ajuts
públics que la Generalitat con-
cedeix a les persones i comuni-
tats que vulguin eliminar-lo
dels seus edificis. 

Hi ha actualment diversos
elements constructius, com ara
les teulades d’uralita, que poden
contenir amiant, així com ca-
nonades, canalons o baixants. I,
bona part d’aquests elements ja

han superat la seva vida útil, fet
pel qual es corre el perill que s’a-
lliberi la pols i que aquesta sigui
inhalada per la gent. El risc d’a-
questes partícules d’amiant és
real, i poden produir malalties
greus com un càncer de pulmó
o asbestosi. 

És per tot plegat que des del
consistori reclamen substituir
l’amiant per altres materials
més saludables i adequats. A
Gavà, excepte algun cas puntu-
al, la presència d’aquest mate-
rial a edificis públics està ga-
irebé erradicada. 

Cabres i rucs per adaptar 
el bosc al canvi climàtic

ECOLOGIA4En el marc del pro-
jecte europeu LIFE AgroForA-
dapt, l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) ha introduït
un ramat de 40 cabres i 15 rucs
en una finca entre Gavà i Sant
Climent, Can Colomer, de 160
hectàrees, el 90% de les quals
són forestals. Aquesta iniciativa
és una prova pilot que pretén
avaluar i demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal tenen
efectes positius sobre el territo-

ri en l’àmbit ambiental, econò-
mic i sociocultural.

D’aquesta manera, a través de
la introducció d’aquests animals
es combaten els efectes del can-
vi climàtic sobre els ecosistemes
locals. “La superfície forestal no
està adaptada”, reconeix Jesús
Fernández, cap del servei d’In-
fraestructura Verda de l’AMB. I
això provoca que aquests boscos
siguin especialment sensibles a
patir un incendi.

Imatge virtual de com quedaria l’edifici. Foto: Ajuntament

Foto: Albert Canalejo/AMB

Aniversari | Cent anys de policia municipal
La Policia Local de Gavà arriba al segle de vida. Va ser l’1 de maig del 1924 quan l’Ajuntament 
va nomenar el primer agent, Baudilio Pugés. Per commemorar l’efemèride, l’Ajuntament ha 

preparat un programa d’activitats i ha decorat els vehicles del cos amb el logotip del centenari. 

MEDI AMBIENT4A finals del ge-
ner, Ecologistes en Acció i les
Agulles van portar a la fiscalia de
medi ambient els constants epi-
sodis de vessament d’aigües fe-
cals a la platja i a la llacuna de la
Murtra -un espai natural d’alt va-
lor- com el que va tenir lloc el 9
de gener. Ara, el ministeri fiscal
ha admès la denúncia dels eco-
logistes, segons avança El Pe-
riódico, i ja investiga uns fets re-
corrents que causen danys relle-
vants en una zona protegida per
la Xarxa Natura 2000. 

El darrer abocament impor-
tant d’aigües fecals va ser de-
nunciat per diversos pescadors
aficionats, que el dia 9 de gener
van detectar una olor pestilent i
un línquid carregat d’escombra-
ries, com ara tovalloletes i altres
productes d’higiene. Tot allò es-
tava sortint, segons van explicar
els testimonis, de la llacuna, i s’es-
tenia pel mar. Els ecologistes
van apuntar com a possible ori-

gen del vessament a la depura-
dora de Gavà i Viladecans, que és
gestionada per l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB). De
fet, els ambientalistes denun-
cien que aquesta infraestructura
no gestiona les aigües de mane-
ra correcta, i recorden que només
Viladecans té una xarxa separa-
tiva d’aigües pluvials completa-
ment instal·lada, a diferència de
Gavà, Castelldefels i Sant Cli-
ment, que tracten les seves aigües
a la citada depuradora. Això fa

que l’aigua de la pluja sigui con-
duïda al clavegueram amb la
resta, el que provoca que la de-
puradora no pugui ser eficaç a
l’hora de tractar el líquid, barre-
ja de fecals i pluvials. 

Tanmateix, l’AMB va dir en el
seu moment que no tenia cons-
tància de cap incidència en la de-
puradora i que precisament el 9 de
gener els pagesos de Gavà i Vila-
decans van activar el protocol per
buidar la Murtra i baixar el nivell
de l’aigua, en previsió de pluges.

Els ecologistes apunten a la depuradora. Foto: Les Agulles

Fiscalia investiga els constants
vessaments fecals a la Murtra

» L’últim episodi va tenir lloc el gener i va ocasionar morts de peixos
» Els ecologistes apunten a la depuradora, però l’AMB ho nega
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EDUCACIÓ4Les primeres in-
formacions a finals del febrer
apuntaven que l’escola concer-
tada Teide de Viladecans tenia
els dies comptats. El centre, en
mans d’una cooperativa de fa-
mílies, havia perdut els últims
anys alguns concerts per la bai-
xada de les matriculacions. És
per aquesta raó que una part dels
cooperativistes es plantejava
abaixar la persiana i dir adeu a
40 anys d’història docent. Però
la realitat pot arribar a ser sor-
prenent i, en un autèntic gir de
guió, el que era un rumor va aca-
bar sent real. Ran Liang, un in-
versor xinès que fa 10 anys que
viu a Catalunya, va decidir fer-se
càrrec del centre educatiu i as-
segurar-ne la viabilitat. 

“L’escola Teide s’obre al futur
amb una nova visió renovada i
transformada en Col·legi Teide
Internacional”, informava el cen-
tre en un comunicat de l’1 de
març, quan es va fer públic que
aquest empresari de la Xina ha-
via salvat l’escola. A canvi, Liang
va demanar que l’escola Teide in-
corporés el xinès en el currícu-
lum educatiu dels alumnes. 

ELS PRIMERS CONTACTES
Però com va assabentar-se
aquest inversor xinès que una es-
cola concertada de Viladecans
corria perill de tancament? Tot
plegat té a veure amb la inter-
venció de la professora de xinès
Xiaobing Wang, fundadora de
l’Associació Centre Cultura Xinès
a Manresa, que ha fet de mit-
jancera en l’operació. Sense anar
més lluny, Wang fa un any que
fa classes de xinès en una aula
que l’escola Teide cedeix cada di-

umenge perquè infants xinesos
que viuen a la ciutat parlin la
llengua dels seus ancestres. 

Wang coneixia Liang per les
trobades de la comunitat xinesa
establerta a Catalunya, i va ser en
aquest context que li va propo-
sar invertir en l’escola Teide. 

“UNA OPORTUNITAT”
Liang és un empresari que viu a
Catalunya des de fa una dècada
i, malgrat que no parlar ni cata-
là ni castellà, va mostrar-se dis-
posat a fer la inversió necessària
per salvar el centre viladeca-
nenc. Ara bé, la condició per ti-
rar endavant l’operació de sal-
vament era que al centre s’en-
senyés xinès. Des d’infantil fins
a secundària. 

En declaracions a TV3,
Wang, que fa de traductora i aju-
dant de Liang a Viladecans, va
expressar que aquest pas és una
“oportunitat per a tothom”, per
tal que els alumnes d’aquí pu-
guin arribar a parlar quatre idio-
mes: català, castellà, anglès i xi-

nès. A més, Liang, segons avan-
ça El Periódico, tindria la inten-
ció d’atraure estudiants xinesos
amb una residència que es cons-
truiria en terrenys de l’escola, i
així solucionar la manca de ma-
trícules noves, un hàndicap que
el centre arrossega de fa anys. 

Liang és un empresari vin-
culat al sector de les comunica-
cions, el multimèdia i les ener-
gies renovables relacionades
amb el sector automobilístic.
Així mateix, els negocis de Liang
l’obliguen a viatjar de manera re-
current al seu país d’origen. 

L’APRENENTATGE DEL XINÈS
Amb tot, sembla que el Teide
Col·legi Internacional, que és
com s’anomenarà el centre edu-
catiu, no tindrà problemes a
l’hora d’afegir al currículum edu-
catiu dels seus alumnes l’apre-
nentatge del xinès, ja que el de-
partament d’Educació de la Ge-
neralitat ha anunciat que està es-
tudiant com “encaixar” l’apre-
nentatge de la llengua asiàtica.

Liang, segon per la dreta, amb la directiva del centre. Foto: Escola Teide

Qui és Ran Liang, l’inversor
xinès que ha salvat l’escola Teide
» L’empresari es dedica al sector multimèdia i de les renovables

» El Govern estudia l’encaix de la llengua xinesa al centre educatiu

L’alcalde Ruiz surt elegit
president de la Red Innpulso

INNOVACIÓ4El Ple extraordi-
nari de la Xarxa Espanyola de
Ciutats de la Ciència i la Inno-
vació, més coneguda com a Red
Innpulso, va aprovar a principis
de març per unanimitat la can-
didatura encapçalada per Vila-
decans per presidir l’organis-
me fins al 2027. 

La candidatura està formada
per una quinzena de ciutats d’ar-
reu d’Espanya i està liderada
per Viladecans. Per tant, la pre-
sidència de la Red Innpulso re-
cau en Carles Ruiz, l’alcalde, que
tindrà com a vicepresidents els

batlles de Màlaga, Francisco de
la Torre; d’Alcoi, Antonio Fran-
cés, i de Salinas, Isidro Monzó.
Fins ara, Ruiz havia copresidit la
xarxa els últims quatre anys, de
la mà de la ciutat basca d’Èrmua. 

La Red Innpulso és un fòrum
de trobada de tots aquells ajun-
taments que tenen distinció de
‘Ciutat de la Ciència i la Innova-
ció’, i que pretenen avançar en la
definició i aplicació de polítiques
locals innovadores. La xarxa
està impulsada pel ministeri de
Ciència i reuneix al voltant de 90
ciutats de tot l’Estat.

La Generalitat vol construir
una residència de gent gran

BENESTAR4La Generalitat con-
templa reservar una partida per
construir una nova residència per
a la gent gran a la ciutat. L’equi-
pament s’edificaria en uns ter-
renys reservats a l’avinguda del
Mil·lenari, que l’Ajuntament ce-
dirà al Govern un cop es tiri en-
davant el projecte, informen des
del consistori. Ara bé, l’avanç
electoral al 12 de maig fruit de la
manca d’acord pels pressupostos
deixa el projecte en l’aire.

L’alcalde, Carles Ruiz, des-
taca “l’esperit de col·laboració”
que hi ha hagut entre l’Ajunta-

ment i la conselleria de Drets So-
cials, liderada pel conseller Car-
les Campuzano, que precisa-
ment va visitar el gener la ciutat. 

Actualment, Viladecans no-
més té un centre assistencial pú-
blic, el Frederica Montseny, que
dona suport a pacients amb ne-
cessitats sanitàries i socials. A
l’estiu passat, però, la direcció
d’aquest centre assistencial va
anunciar la seva intenció de
deixar d’oferir el servei de resi-
dència i de centre de dia, qües-
tió que va provocar el rebuig
frontal del consistori.

Reunió d’alcaldes de la Red Innpulso. Foto: Ajuntament

Projecte |Viladecans vol impulsar l’energia solar
L’Ajuntament estudia el potencial fotovoltaic de tots els edificis de la ciutat. L’estudi es fa a través de Vilawatt,

l’estratègia municipal de transició energètica. També es farà un web perquè els veïns puguin accedir a la 
informació relativa al projecte. L’objectiu és aconseguir una ciutat climàticament neutra l’any 2030.
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre

produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial



Març 2024

| 12

líniamar.cat L’aigua que vindrà

SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 

» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat



Març 2024

| 14

líniamar.cat L’aigua que vindrà



Març 2024

El Prat
15 | 

líniamar.cat

En un discret i tranquil carrer del
centre del Prat, a poca distància
de la plaça de la Vila, hi ha Cal
Pere Tarrida. Taverna tradicio-
nal amb cent anys d’història, ha
esdevingut un lloc de culte per
als amants del bon vermut, que
els caps de setmana omplen les
tres sales de l’interior, mentre els
més tardans esperen pacient-
ment el seu torn a fora del local.

Negoci familiar fundat per
Pere Tarrida l’any 1924, manté
l’essència de la mà de Jofre i Jor-
dina Tarrida, els nets de l’avi
Pere que no volen descobrir el se-
cret de la fórmula del seu vermut
casolà, marca enregistrada i un
dels reclams principals de la ta-
verna juntament amb les ex-
quisides racions d’anxoves, que
són preparades de manera arte-
sanal i servides després de me-
sos d’elaboració. 

UN VERMUT ÚNIC I INIMITABLE
“És un vermut únic, que no es
pot trobar a altres llocs”, asse-
gura a Línia Mar Jofre amb or-
gull. Tot i això, el taverner afegeix
que entre el veïnat també són co-
neguts pels seus més de 1.800
vins, caves i licors, un altre dels
tresors de la taverna, que ama-
guen sota terra, al celler. 

L'any passat, Cal Pere Tarri-
da va quedar finalista als Premis
Vinari dels Vermuts Catalans
2023 en la categoria de millor
vermuteria de Catalunya, un
concurs que va guanyar Lo Racó
del Vermutenc, de La Ràpita. 

L'emblemàtica vermuteria
del Prat comparteix la distinció
amb La Vermood, de Grano-
llers; La Tafanera del Pàmpol, de
Rubí, i La Malabarista, de Giro-
na. “Els premis són un reconei-
xement a la tasca de molts anys”,
diu Jofre, que, tanmateix, creu
que la taverna ja és prou cone-
guda entre els pratencs i la gent
de la comarca. “L’últim di-
umenge vam servir un total de
140 racions d’anxoves”, comen-
ta a tall d’exemple sobre l’enor-
me popularitat del celler, temple
de pelegrinatge de ‘vermuters’
que arriben en processó de més
enllà del Llobregat.

CENTENARI AMB SORPRESES
Tercera generació de taverners,
com els agrada anomenar-se,
els germans Tarrida segueixen
les passes de l’avi Pere, el fun-
dador, i del seu pare, Josep Ma-
ria, que va modernitzar el nego-
ci. Per celebrar el centenari del
negoci, els germans tenen previst

fer un acte especial, que consis-
tirà en una presentació amb di-
verses sorpreses preparades. 

La celebració, inicialment
programada per al mes de maig,
tindrà continuïtat per la revetlla
i la diada de Sant Pere del juny,
amb una cercavila amb les colles
geganteres del Prat i un correfoc
a càrrec dels Diables del Prat, la
colla de Jofre, que comenta que
tots els beneficis dels diversos
actes de celebració aniran des-
tinats a l’Hospital Sant Joan de
Déu de Barcelona. 

L’aniversari arriba quan els
Tarrida ja fa dècades que estan
a càrrec de la taverna. Abans d’a-
cabar l’entrevista amb Línia
Mar, Jofre apunta que han vis-
cut l’evolució dels temps des de
la barra: “Abans la gent volia una
marca concreta i ara et demana
consell sobre vins, especialment
catalans els darrers temps, tot i
que els Rioja, Ribera del Duero
o Navarra mantenen la seva
clientela”, explica.

Prop de dos mil vins, caves i licors omplen el celler. Foto: Roger Jiménez

Cent anys de vermuts, anxoves 
i bons vins al centre del Prat

Estrena del segell comercial
de qualitat ‘Calçots del Prat’

GASTRONOMIA4La Coopera-
tiva Agrícola del Prat de Llobre-
gat ha estrenat el segell ‘Calçots
del Prat’ per comercialitzar els
seus calçots, conreats al Parc
Agrari del Baix Llobregat. 

Aquesta iniciativa té com a
objectiu principal posicionar i
identificar els calçots pratencs,
catalogats de producte de qui-
lòmetre zero, entre la resta de
calçots que arriben al mercat. 

D’acord amb això i segons
asseguren des de la mateixa co-
operativa, es tracta d’un pro-
ducte fresc i sostenible que ar-

riba al mercat poques hores
després de ser collit, sense pas-
sar per cap procés d’emmagat-
zematge en fred. Els pagesos que
cultiven els calçots recorden
que la terra del Delta del Llo-
bregat és rica en minerals i molt
fèrtil, fet que garanteix horta-
lisses de gran qualitat.

D’altra banda, aquest mes
de març un total de 13 restau-
rants del Prat participen en les
jornades que inauguren el Març
Gastronòmic de Prat, que comp-
tarà amb la presència de la xef
Carmes Ruscalleda.

Alerten sobre la indefensió
dels treballadors estrangers

TREBALL4El Centre d’Infor-
mació per a Treballadors Estra-
ngers (CITE) del Baix Llobregat,
que té una de les seves seus al
Prat de Llobregat, ha alertat so-
bre la precarietat i la indefensió
en la qual es troben els treballa-
dors estrangers respecte dels
autòctons. 

A la memòria publicada re-
centment, el centre del sindicat
Comissions Obreres informa
que durant l’any 2023 van aten-
dre treballadors de cent nacio-
nalitats diferents, tot i que es re-
marca que el perfil predomi-

nant és el de dona llatinoameri-
cana que treballa de manera ir-
regular al servei domèstic.

Com els anys anteriors, l’in-
forme constata l’increment con-
tinuat de les persones sense au-
torització administrativa per re-
sidir i treballar al territori espa-
nyol, amb una bossa de 150.000
treballadors que no han pogut
regularitzar la seva situació a Ca-
talunya.

En conjunt, l’any passat el
CITE va atendre 860 persones,
que van fer un total de 3.667
consultes. 

Els calçots del Prat, reconeguts amb un segell de qualitat. Foto: Ajuntament

Successos |Desmantellat un grup traficant de droga
L’operació policial del 29 de febrer contra un grup dedicat al tràfic de

drogues que operava al barri de Sant Cosme va acabar amb el comís de
plantacions de marihuana i drogues per valor de mig milió d’euros.

Roger Jiménez
EL PRAT

» La taverna Cal Pere Tarrida celebra enguany el seu centenari
» El vermut tradicional amb la fórmula de l’avi Pere és reconegut
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El 29 de febrer es va aprovar per
unanimitat al Ple municipal la
signatura d’un protocol d’inten-
cions entre l’Ajuntament de Sant
Boi i la companyia elèctrica En-
desa per reordenar l’espai de la
subestació elèctrica. Aquesta
instal·lació divideix i dificulta
la comunicació entre els barris de
Camps Blancs, Casablanca i Vi-
nyets-Molí Vell. A més, segons
un informe de la Comissió Eu-
ropea, infraestructures així im-
pliquen riscos de salut pels ha-
bitants i un impacte mediam-
biental, de soroll i paisatgístic.

Fa ja 24 anys, la Comissió
d’Indústria del Parlament de
Catalunya ja va aprovar per
unanimitat el trasllat de la cen-
tral, però no ha estat fins ara que
l’Ajuntament ha arribat a un
acord amb Endesa per resoldre
el problema.

EL FUTUR ÚS DE L’ESPAI
Segons detallen fonts munici-
pals, l’espai que fins ara ocupa
la subcentral elèctrica serà des-
tinat a la construcció de nous ha-
bitatges i a l’habilitació de zones
verdes, “d’acord amb la creació
d’una ciutat saludable i soste-
nible dins dels criteris de l’A-
genda 2030, tot apostant per la
transició energètica i l’ús d’e-
nergies renovables”.

Juntament amb la caserna
militar de Santa Eulàlia, l’espai
ocupa una superfície de 16 hec-
tàrees que l’administració mu-
nicipal vol reconvertir en un

nou centre urbà, anomenat Dis-
tricte Z. “Les actuacions d’en-
capsulament i trasllat no seran
immediates perquè és una ope-
ració complexa”, adverteixen
des de l’Ajuntament, que asse-
gura que hi haurà un procés de
participació ciutadana sobre el
futur districte.

Les mateixes fonts comenten
que cal tenir en compte que es
tracta d'una actuació de gran
envergadura, amb un cost eco-
nòmic molt important i on estan
implicats diferents actors, tant
públics com privats, “i que a més
va lligada al desenvolupament ur-
banístic del sector”. “Hem fet
passes endavant amb el tema
de la central elèctrica i la caser-
na, però seguim treballant perquè
es concretin”, afegeixen, al mateix
temps que asseguren que el Dis-
tricte Z és un dels grans reptes de
Sant Boi per als pròxims anys i
avançar per fer-lo realitat forma
part del Pla d'Acció de l'Agenda
Urbana Local, un “full de ruta ela-

borat amb un ampli consens po-
lític i ciutadà”. 

UNA REIVINDICACIÓ HISTÒRICA
“Per a nosaltres és un primer pas
que torna a obrir el camí d’una
reivindicació veïnal de més de 20
anys”, es felicita Amor del Ála-
mo, l’actual presidenta de la Fe-
deració d’Associacions de Veïnes
i Veïns (FAV) de Sant Boi. No
obstant això, la federació recla-
ma un procés participatiu per de-
cidir què es farà a la zona.

Segons Del Álamo, l’Ajunta-
ment té previst incloure la fede-
ració dins d’una comissió de se-
guiment. Tot i la bona predis-
posició municipal, des de l’àm-
bit veïnal reclamen “una parti-
cipació real i efectiva per part de
les entitats i la ciutadania”.

Fa prop de tres dècades que
els veïns demanen el trasllat de
la subestació i la FAV ha orga-
nitzat diverses caminades re-
ivindicatives fins a l’ermita de
Sant Ramon, entre d’altres.

Darrera caminada veïnal reivindicativa. Foto: Federació Veïnal de Sant Boi

Roger Jiménez
SANT BOI

El veïnat vol tenir veu i vot en el
futur de l’espai de la subestació
» Ajuntament i Endesa signen un protocol per retirar la instal·lació
» Moret projecta un barri per a joves als terrenys que s’alliberin 

L’alcaldessa Lluïsa Moret és 
la nova número dos del PSC

POLÍTICA4El Partit dels Socia-
listes de Catalunya (PSC) ha
mogut fitxa i col·loca la presi-
denta de la Diputació i alcaldes-
sa de Sant Boi, Lluïsa Moret, de
número dos a la nova direcció del
PSC, encapçalada per Salvador
Illa. D’aquesta manera, Moret
passa a ser la viceprimera se-
cretària del partit, moviment
que es va confirmar el dia 17 de
març al congrés del PSC. 

Moret, però, ja treballa es-
tretament amb Illa des de fa
tres anys com a viceprimera se-
cretària d’Organització i Acció

Electoral. És, doncs, ja peça clau
en l’engranatge dels socialistes
catalans, però ara acaba de fer un
salt definitiu a primera línia i
combinarà el càrrec amb l’al-
caldia de Sant Boi, on ja suma
deu anys, i la presidència de la
Diputació de Barcelona, que as-
sumia el passat estiu. 

Precisament sobre la seva
tasca a la Diputació, al Líniapu-
blicàvem una entrevista el pas-
sat mes de gener, on Moret feia
balanç dels primers sis mesos de
gestió i demanava la feina con-
junta de totes les institucions.

Sant Boi celebra l’estreta
relació de Tàpies amb la ciutat
CULTURA4Amb motiu del cen-
tenari del naixement de l’artis-
ta Antoni Tàpies, l’Ajuntament
de Sant Boi organitza una sèrie
d’actes commemoratius fins al
mes de setembre. 

L’homenatge al pintor i es-
cultor barceloní va començar el
25 de febrer amb la inauguració
al Museu de Sant Boi de l’expo-
sició ‘Antoni Tàpies. El com-
promís polític i social’, mostra de
pintures i cartells que es podrà
visitar fins al 30 de setembre.

Tàpies mantenia una estreta
relació amb la ciutat de Sant Boi,

on va fer precisament el mosaic
que hi ha a la plaça de Catalunya,
en record a la massiva Diada de
l’any 1976 per demanar llibertat
després de quatre dècades de
franquisme, al lloc on hi ha en-
terrat Rafael Casanova.

Tres anys més tard de l’ela-
boració del mosaic, el 1986, va
obrir les portes l’escola Antoni
Tàpies a la ciutat, l’única de tot
Catalunya que porta el nom de
l’artista. Per tot plegat, Sant Boi
reivindica amb l’organització
d’aquests actes la relació de l’ar-
tista amb el municipi. 

Lluïsa Moret és l’alcaldessa de Sant Boi des de fa 10 anys. Foto: Arxiu

Gastronomia | Arriba la Carxofada de Sant Boi
Al març, Sant Boi celebra el mes de la carxofa, que inclou una ruta de
tapes, menús gastronòmics i vermuts musicals. La celebració culmina 

el 24 de març, amb la festa popular i gastronòmica de la Carxofada.
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Bàsquet | El Vilabàsquet Viladecans visita el CN Helios 
El conjunt de Xavi Paredes visitarà el pròxim diumenge 24 de març el CN Helios, en partit
corresponent a la 23a jornada del grup B de Lliga Femenina 2. El Vilabàsquet Viladecans hi

arribarà després de la derrota per 59-61 contra el Força Lleida Club Esportiu del dia 16.

“Si us plau, no t’oblidis de deixar-
me l’enllaç del partit a l’iPad. No
me’l vull perdre, eh”, li va dema-
nar Félix López al seu fill, també
Félix López (Barcelona, 1975). Un
des del llit de l’hospital i l’altre a
la pista gaudirien del debut com
a internacional del fill, en el pri-
mer matx de la història de la se-
lecció catalana masculina de 3×3.

El partit somiat començaria
a les 11.10 hores del matí del 22
d’octubre de 2022, es jugaria a
Girona i seria contra Letònia. Els
següents reptes, Alemanya, a
les 12.25, i Andorra i els Països
Baixos a la tarda, quan es dis-
putarien el matx pel tercer i
quart lloc, i la final.

López, però, no va arribar a
debutar amb Catalunya, perquè
aquella maleïda matinada va
haver de tornar a Barcelona: la
metàstasi apagaria el pare.

No és casualitat que el bàs-
quet fos l’última excusa de con-
versa entre els dos, perquè el
pare va ser qui li va injectar la
seva passió per l’esport de la cis-
tella. Era el primer seguidor i crí-
tic del santandreuenc. “Em va
ensenyar a ser humil i relativit-
zar les victòries i les derrotes,
perquè hi ha coses molt més
importants. El trobo molt a fal-
tar i enyoro les seves ensenyan-
ces i els comentaris després de
cada torneig. Era un savi gene-
rós”, s’emociona l’entrevistat,
que a la pista es retrata com “una
mica desvergonyit” i a fora es veu
com son pare, tímid i introvertit,

i sense gens d’interès per ser el
centre d’atenció.

Feia pocs mesos que López
s’havia retirat com a jugador de
5×5 amb un descens amb el CB
Sant Andreu, que s’havia estrenat
a Primera Catalana. Ho deixava
perquè cada cop l’apassionava
més el 3×3, que fins a aquell mo-
ment només podia jugar a l’estiu.
Això havia canviat amb l’aparició
de la Lliga 3×3 Indoor, en què ja
havia debutat dies abans i que va
concloure el maig. La pròxima edi-
ció també es disputarà al maig.

FUNDADOR D’UN CLUB
Defensa la samarreta de Be Goat,
el club que va contribuir a fundar.
L’equip que més partits ha dis-
putat del Circuit Català potencia
el 3×3 creant contingut dels tor-
neigs en què participen. “Malgrat
que s’estan fent bé algunes coses,
com ara que la Federació Cata-
lana tingui seleccions o que l’es-
panyola organitzi els primers
campionats sots 12 i sots 15, una
aposta que notarem quan els i les
adolescents arribin a sènior, no
estem tan bé com a vegades es pot
donar a entendre”, matisa.

Per poder jugar amb Be Goat
la Lliga 3×3 Indoor, d’iniciativa
privada, va enviar uns 800 cor-
reus electrònics amb el dossier
de patrocini buscant suports, i
“sort que som dels equips més
coneguts…”. “A Espanya no hi
ha cap esportista que es pugui
dedicar professionalment a un
3×3 que acaba depenent de les
federacions i dels clubs, que fan
el que poden i prioritzen el 5×5.
Quan una modalitat depèn d’u-
na altra, mai creixerà prou”,
enraona el santandreuenc.

Fa cinc anys que és creador de
continguts. López va començar
compartint a Instagram jugades
seves dels partits, les que sortien
bé i les que no, i el contingut va
enganxar. Amb el temps, va ob-
rir el seu canal de Youtube “per
cobrir un nínxol que no existia”,
el d’un jugador que compartís el
bàsquet des de dins.

Durant la pandèmia va estre-
nar Floppistencia, un espai de
converses pròximes i des de la
distància amb jugadors i juga-
dores que es transmetien en di-
recte per Instagram i que després
es penjaven a Youtube, on es
poden consultar. A les xarxes
socials López és Floppball, el
malnom que s’ha posat perquè se
l’associa amb el flopping. “M’a-
grada riure’m de mi mateix, i as-
sumeixo que a vegades exagero
una mica els contactes per fer-los
més visibles”, confessa.

Persistent i perfeccionista,
sempre troba alguna excusa per
créixer com a gestor de comuni-
tats al Casino Barcelona, on va
gaudir molt sent crupier, i apro-
fita les oportunitats que es guanya,
com ser comentarista en les dues

edicions de la FIBA 3×3 Strea-
mers Cup, que organitzen Ibai
Llanos i FIBA. Conserva l’energia
del nen que compaginava bàs-
quet, atletisme i natació, i la mi-
rada de qui, a primer any de ca-
det, es va quedar només amb
l’esport de la cistella per ser una
disciplina d’equip. Ja jugava al CB
Sant Andreu, que el curs següent
va tenir un gran detall amb ell.

Es van oferir a ajudar-lo a tro-
bar un club on pogués competir
a un nivell més alt i va aterrar al
Centre Cultural i Recreatiu Coll-
blanc-Torrassa, futur AEC Coll-
blanc. “A la primera fase vam ser
campions a Preferent B i a la se-
gona vam competir a Preferent A
contra el Barça de Marc Gasol o
la Penya de Rudy Fernández”,
comparteix.

Els dos anys de júnior els
passaria al CB Martorell i el pri-
mer de sènior, amb el seu estimat
CB Sant Andreu, pujaria a Sego-
na Catalana, en aquell moment
l’èxit més gran de la història del
club. Després, amb 18 anys, fit-
xaria pel CB Olesa, en què esta-
ria cinc anys, quatre amb fitxa del
B i l’últim va poder celebrar amb

fitxa del primer equip l’ascens de
categoria i la Lliga Catalana.

Una alegria efímera perquè el
conjunt olesà va decidir que no
podia costejar el primer equip fe-
mení, que competia a Lliga Fe-
menina, i el masculí, i va desfer
el segon. Joel Romeu, l’ajudant
de Joan Peñarroya al CB Olesa,
va fitxar pel CB Granollers i se’n
va endur quatre jugadors: Roger
Vilanova, Roger Esteller, Dani
Merchán i López.

“La veritat és que al CB Gra-
nollers cobrava una quantitat
que mai m’havia imaginat en el
bàsquet, i al principi vaig notar la
pressió. En l’equip hi havia una
química impressionant”, recorda
López, que, de nou, va haver de
pair un altre imprevist.

El club passaria a tenir menys
pressupost i faria un equip amb
gent de casa. Així que l’entrevis-
tat va tornar al CB Martorell, on
es retrobaria amb amics i debu-
taria a Copa Catalunya. Després
passaria pel CB Castellbisbal i el
CB Molins, i viuria un curs com-
plicat al CB Castelldefels, fent
molts esforços per compaginar la
seva nova feina de gestor de
continguts a Casino Barcelona i
els partits i entrenaments. Se’n va
perdre uns quants.

Més tard, ascendiria a Pri-
mera Catalana amb el CB Sant
Andreu, però l’equip, com per-
metia la Federació, va decidir no
jugar durant la pandèmia, i Ló-
pez va estrenar-se aquell curs al
gener i amb l’AE Badalonès, en
un grup sa de joves i veterans
que li va permetre jugar els set
partits que li faltaven per arribar
als 200 a Lliga EBA. Un altre
motiu d’orgull per al pare.

Toni Delgado
CASTELLDEFELS

Félix López reivindica el 3×3
» L’exjugador del CB Castelldefels, ara a Be Goat, és jugador i creador de continguts de la modalitat

» “El pare em va ensenyar a ser humil i relativitzar les victòries i les derrotes”, confessa López

Félix López, durant un partit amb Be Goat. Foto: Cristina Ruiz
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ACTE OBERT AL PÚBLIC4L’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona) acollirà, dimecres
20 de març a les 19:00 hores,
una conversa amb Oriol Jun-
queras, president d’Esquerra
Republicana, oberta al públic.
L’entrada és lliure. Qualsevol
persona que hi estigui interes-
sada pot assistir-hi, i hi haurà
torn de preguntes del públic
posteriorment.

La conversa serà amb el di-
rector editorial dels diaris Línia,
Arnau Nadeu, i tindrà les qües-
tions que més preocupen la ciu-

tadania de la metròpoli com a
protagonistes. Accés a l’habi-
tatge, turisme i model econòmic
i seguretat seran els grans temes
que guiaran la conversa i sobre
els quals, després, els assis-
tents podran interpel·lar Jun-
queras directament en el torn de
preguntes, que serà generós.

L’acte també es retransme-
trà en directe per streaming al
canal de YouTube de l’Espai
Línia i, l’endemà, Línia en farà
una extensa crònica digital, la
qual s’anirà publicant també a
les seves edicions en paper.

Oriol Junqueras, president d’Esquerra Republicana, serà dimecres 20 de març a l’Espai Línia. Foto: ERC

ConversaambOriol Junqueras: 
el 20demarça la tardaa l’Espai Línia

ESPAI LÍNIA4L’Espai Línia és el primer centre de comunicació
de proximitat. El local, ubicat al carrer Girona, 52, de Barcelo-
na, disposa de 400 metres quadrats i està obert a tothom.
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Es tracta d’una versió per a teatre del fa-
mós conte de Nikolai V. Gógol. Relata el
periple de l’Akakki, el protagonista, per
aconseguir diners per comprar-se un
abric nou. Tot i treballar moltes hores, viu
precàriament en un poble on fa molt de
fred. L’obra, de la companyia Íntims Pro-
duccions, es pot veure fins al 24 de març
al Teatre Lliure de Barcelona.

Teatre

L'anorak
Marc Cartanyà

El darrer treball del trio de músics cata-
lans per excel·lència compta amb set can-
çons d’estil pop-rock que radiografien la
banda des d’una perspectiva íntima,
fent tot un cant a l’amistat. Es tracta del
seu 15è disc, que es llença un any des-
prés de l’àlbum Allà on volia. Amb aquest
nou treball, el grup emprendrà una
nova gira arreu del país.

Música

Aquesta pel·lícula està basada en la
vida dels germans Von Erich, que van fer
història en el món de la lluita lliure pro-
fessional a principis de la dècada dels 80.
Sota l'ombra del seu pare i entrenador,
els quatre germans busquen l’èxit ab-
solut en aquest esport. Els protagonis-
tes d’aquest film biogràfic són Zac Efron
i Jeremy Allen.

Pelis i sèries

The iron claw
Sean Durkin

Les paraules que triem no dir
Els Amics de les Arts

Venerades i temudes
El CaixaForum acull l’exposició Venerades i temudes. El po-
der femení en l'art i les creences, que es podrà veure fins al

16 de juny. Es tracta d'una mostra que recorre la influència
espiritual femenina al llarg de la història i dels sis conti-

nents, i explora el paper que deesses, dimonis, bruixes i al-
tres éssers espirituals tenen en la identitat de gènere i en

les diferents percepcions del que és femení arreu del món.
Hi ha 166 peces que s’han recopilat gràcies a una col·labo-
ració amb el British Museum i totes les obres ofereixen un

recorregut des de la prehistòria fins a l’actualitat.

T I M  B U R T O NQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta obra relata l'episodi històric del
Foc de la Bisbal, en el qual uns 2.000 ho-
mes del municipi es van aixecar contra la
monarquia absoluta que hi havia ins-
taurada l'any 1869. La revolta pretenia ins-
taurar a l’Estat una República federal i, se-
gons l'autor, les idees que tenien ales-
hores, fa més d’un segle, mostren un pa-
ral·lelisme amb l'actualitat.

Llibres

El Federal
Sebastià Alzamora

| Highwater
Aquesta novetat per a PlayStation, Xbox, Nintendo, ordinador i mòbil és un

joc d'estratègia i supervivència a bord d’una llanxa en un món inundat.
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El director de cinema Tim Burton (Califòrnia,
1958) visitava Barcelona dijous passat per inau-
gurar la seva nova exposició immersiva a la ciu-
tat, Tim Burton’s Laberynth, que ja es pot veure al
Palau Victòria Eugènia. Aprofitant l’ocasió, el ci-
neasta va visitar, amb la seva parella, Monica Be-
llucci, diversos punts de la capital catalana com la
Sagrada Família o el recinte modernista de Sant
Pau, i també va passejar pels carrers de la ciutat.
Cal recordar que Burton és conegut per ser un

dels directors nord-americans més prestigiosos i
per fer produccions tan famoses com Charlie i la

fàbrica de xocolata, diverses pel·lícules de Bat-
man, Eduardo Manostijeras, El planeta dels simis o

Alícia al país de les meravelles, entre altres. Per
films com aquests s’ha emportat diversos guar-
dons i reconeixements internacionals com un

Premi Emmy i un Globus d’Or. 

Famosos

Ser un dels millors directors de cinema
És conegut arreu del món per les seves produccions

Ha inaugurat una exposició a Barcelona
Es diu ‘Tim Burton’s Laberynth’ i es pot veure al Palau Victòria Eugènia

Eufòria dels seguidors de Burton
Molts van sortir al carrer i van anar a la inauguració per veure’l
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

FORÇA

Els exercicis aeròbics s’han de practicar
amb intensitat, però sense fer excessos

REBOT

INTENSITAT

ENTRENAMENT

E S T I L S  D E  V I D A

i ESPORT
Ara que anem deixant enrere l’hivern ens venen més ganes de
fer esport. Fins i tot pensem a perdre una mica de pes, de cara a
l’estiu. La clau, a banda de seguir una dieta adequada, és incor-
porar l’exercici físic a la nostra rutina. Però, quin és l’exercici més
adient per als nostres objectius? 
Per aconseguir un cos tonificat i un pes saludable cal fer en-

trenaments de força, per reduir al màxim el greix al nostre cos. Si
ho fem en combinació amb una dieta correcta i de forma regu-
lar, sense excessos, assolirem objectius amb una rapidesa relati-
va, tot i el perill de l’efecte rebot si ho abandonem a mig camí.
Els entrenaments de força comencen per aixecar el propi cos,
mitjançant flexions i altres exercicis. No cal incorporar les peses
ni anar al gimnàs, com a mínim al principi.  
L’altra clau per perdre pes fent esport és l’exercici aeròbic

amb intensitat elevada. Hi ha moltes opcions sofisticades, però
en general n’hi ha prou amb córrer a ritme suau o anar en bici-
cleta per obtenir resultats. El més important és la regularitat, per-
què, per posar un exemple, menys de tres sessions d’una hora a
la setmana no es considera realment un entrenament. 

Quin és el millor esport per perdre pes?

Els entrenaments de força són necessaris per
reduir la quantitat de greix acumulada al cos

Les claus

Practicar exercici regularment, tot seguint
una rutina, redueix el perill de l’efecte rebot   

Entrenar exigeix, pel cap baix, més
de tres sessions d’exercici setmanals   
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